
centers of the Russian Inspectorate for the Protection of Consumer Rights and Human 
Welfare, which collaborate with the RII). Although the trends in the substitution of 
representative strains generally coincide with the world patterns, the authors revealed 
some specific features of the antigenic drift of influenza viruses in the Russian Federation 
and regional varieties. Data on some biological properties and those of the antigenic 
analysis of the first pandemic influenza A(H1N1)v strains isolated at the RII from Saint 
Petersburg patients in July-August 2009 are also given in the paper. 

influenza A and B viruses, pandemic influenza A(H1N1)v virus, antigenic 
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На животных (мыши BALB/c) проведено сравнение иммуногенных и 
протективных свойств кандидатных вакцин разных типов против гриппа птиц и 
человека с различными адъювантами и без них в отношении высокопатогенного 
штамма A/Курица/Курган/3/2005. 
Экспериментальная вакцина на основе расщепленного вируса гриппа птиц H5N1 
A/Вьетнам/1194/2004 и адъюванта растительного происхождения проявила 
высокие иммуногенные и протективные свойства, превосходящие свойства 
аналогичной вакцины с гидроокисью алюминия. Интересно, что одна из 
гетеросубтипических вакцин — живая вакцина H1N1, введенная интраназально, 
защитила 93% животных от контрольного заражения. 

грипп птиц, кандидатные гомологичные и гетеросубтипические вакцины, 
адъюванты, протективность, иммуногенность 

The immunogenic and protective properties of inactivated and live candidate 
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The present study in BALB/c mice was conducted to compare immunogenicity and 
protective efficacy of several candidate vaccines based on homologous and heterologous 
strains after challenge with the highly pathogenic avian influenza strain 
A/Chicken/Kurgan/3/2005. 
The experimental vaccine composed of an inactivated split A/Vietnam/1194/2004 
(H5N1) strain and a plant derived adjuvant has demonstrated better immunogenic 
properties versus the variant of the vaccine with aluminum hydroxide. Interestingly, the 
heterosubtypic H1N1 live attenuated vaccine candidate administered intranasally 
protected 93% of the subject against their challenge with HPIV H5N1. 

avian influenza, homologous and heterosubtypic vaccines, adjuvants, 
protectivity, immunogenicity  
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Функциональное состояние иммунитета оценивали по индексу авидности (ИА) 
специфических антител (IgG), а также по уровню и спектру их нейтрализующей 
активности. В исследование вошли 200 человек в возрасте от 3 до 17 лет, привитых 
российской паротитной вакциной по схеме. Выявлена группа привитых с низким 
ИА специфических IgG, преимущественно среди детей старшего возраста и 


